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Kolonbiako bake-prozesuaren 
barruan, Egiaren Batzordeko kidea 
izan zara. Azalduko zenidake horren 
testuinguru orokorra?
Egiaren Batzordea, funtsean, bake-pro-
zesuaren ondorioz sortu zen. Estatuak 
eta FARC gerrillek –Amerikako konti-
nenteko gerrilla talderik handiena eta 
zaharrena– bake-akordio bat sinatu 
zuten 2016an, eta, hala, trantsiziorako 
hiru erakunde sortu ziren: Bakerako 
Justizia Berezia, Desagertutako Per-
tsonak Bilatzeko Unitatea eta Egiaren 
Batzordea. Gu 2018aren amaieran hasi 
ginen lanean. Hautaketa Mahaiak ha-
maika batzordekide aukeratu zituen, 
gizonak zein emakumeak, tartean na-

zioarteko eragile asko. Batzordekide 
gisa Kolonbiako mugimendu feministak 
proposatu ninduen. 

Aipagarria da era honetako prozesu 
batean emakumeen eta LGBTIQ+ 
kolektiboaren egoerari zehazki 
heltzen dion talde bat egotea. 
Oso garrantzitsua iruditzen zait Kolon-
biako emakumeen mugimenduaren eta 
mugimendu feministaren eragin po-
litikoa, eta batzordearen osaketa-de-
kretutik bertatik argi geratzea genero-
lantalde bat sortu behar zela, ekintza 
guztietan ikuspegi hori aintzat hartuko 
zela bermatzeko. Lanean hasi ginen, 
eta genero-taldea osatu genuen: horrek 

jendea eta baliabideak eskatzen zituen, 
genero-ikuspegia ez zedin titular hutsa 
izan. Bestalde, bermatu beharreko beste 
gauza bat zen batzordearen txostenean 
kapitulu zehatz bat eskaintzea emaku-
meei eta LGBTIQ+ pertsonei gatazkan 
gertatu zaizkienei. 

Zer gertatu zaie emakumeei eta 
LGBTIQ+ pertsonei gatazkan? Zer 
azpimarratuko zenuke? 
Zer gertatu zen, zergatik gertatu zen eta 
zer ondorio izan zituen aztertu dugu. 
Eta, bereziki, indarkeria oso masiboak 
aipatu ditugu txostenean: batetik, lu-
rraldeen desjabetzea eta derrigorrezko 
lekualdatzeak, eta, bestetik, indarkeria 
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sexuala, noski. Eta horren ondorioak: 
emakumeak demokraziatik kanpora-
tu zituzten.  

Lekualdatzeen kasuan, emakumeei 
gehiago eragin zien? 
Lau milioitik gora emakume behartu 
zituzten beren lurrak uztera. Emaku-
meen gorputzak kontrolatzeko proze-
suen bidez, eragile armatuei errazagoa 
gertatzen zitzaien lurraldeak kontro-
latzea. Estrategia militar bat izan da. 
Emakumeei mehatxu egitea eta haiek 
lekualdatzea askoz eraginkorragoa da 
gizonak lekualdatzea baino, zeren ema-
kumeek alde egiten dutenean ez dira 
bakarrik joaten, beren kargu daudene-
kin baizik, eta komunitateen desegitu-
ratzea ere badakar horrek. Lekualda-
tzearekin batera gabetzea aipatu behar 
da, lurren lapurreta eta emakumeek 
beren lurretan zeukaten guztia kendu 
izana. Bestalde, ikusi dugu sexu-indar-
keriari lotutako mehatxuak oso 
eraginkorrak izan direla lu-
rraldeak azkar husteko 
eta eragile armatuen 
eskuetan geratzeko. 

Nola landu 
duzue sexu-
indarkeriaren 
gaia? 
Genero-indarkerian 
oinarritutako indar-
keria espezifikoak dira 
sexu-indarkeriak. Horren 
erakusgarri argia da datu hau: 
gatazka armatuan sexu-indarkeria 
jasotako biktimen %90 emakumeak 
izan ziren. Bortxaketatik harago, sexu-
indarkeriaren hamahiru modu identi-
fikatu ditugu. Horiek ere aitortu nahi 
genituen, zigor kodean agertzen ez di-
ren arren. Azkenik, ez genuen tabula 
rasa egin nahi, hau da, ez genuen esan 
nahi denek “bortxatu zuten eta gauza 
bera izan zen eremu guztietan”. Xehe-
tasunetan sakondu nahi genuen: zer 
taldek, zer garaitan eta zer lurraldetan 
gauzatu zuten indarkeria zehaztu nahi 
genuen. Hala, dokumentazioa, testi-
gantzak eta bestelako iturriak ikertuz, 
ondorioztatu dugu eragile guztiek ez 
zutela sexu-indarkeria gerrako estra-
tegia politiko gisa erabili, eta hor badi-
ra azpimarratu beharreko alde batzuk. 

Adibidez? 
Paramilitarren kasuan, 1995etik 
2005erako garaian, ikusi dugu se-

xu-indarkeria gerra-estrategia gisa 
erabili zutela, batez ere emakumeak 
lurraldetik ateratzeko eta zeukatena 
kentzeko. Hori oso argia izan zen Ka-
ribeko, Metako eta Putumaioko talde 
paramilitarretan. Poliziari dagokio-
nez, ezin izan dugu identifikatu estra-
tegia bat zenik, baina ikusi dugu se-
xu-indarkeria erabili zutela etsai gisa 
identifikatutako emakumeen aurka, 
atxilotu politikoak edo gerrillaritzat 
jotako emakumeak zigortzeko. 

Eta gerrillen kasuan? 
Gerrillen kasuan ezin izan dugu iden-
tifikatu politika bat zenik; are, zigor 
handiak zehazten ziren horren aurka 
araudietan, eta lekukotzen bidez jakin 
dugu zigor itzelak ezarri zitzaizkiela 
sexu-indarkeria gauzatzen zutenei. 
Edonola ere, sexu-indarkeriak gau-
zatu zituzten, garai batzuetan gehia-
go. 90eko hamarkadan batez ere, 

zeinetan gerraren degradazio 
bat gertatu baitzen gure 

ustez, narkotrafikoaren 
sarrerarekin eta heda-

pen militar gero eta 
handiagoarekin. Es-
trategia politiko bat 
izan ez arren, sexu-
indarkeriak abantai-
lak zekarzkien gerri-

llei, beldurra eragiten 
duelako eta horrek su-

bordinazioa edo lekual-
datzea dakartzalako.  

Indarkeria erreproduktiboa, 
ordea, bai izan zen FARCen 
politiketako bat. 
Uste dut interesgarria dela indarkeria 
erreproduktiboari erreparatu izana, 
lehenengo aldia baita Egiaren Ba-
tzorde batek fenomeno zehatz honi 
heltzen diona. Guk, batez ere, derri-
gorrezko planifikazioa aztertu dugu, 
zeina, zuk diozun moduan, FARCen 
politika zehatz bat izan baitzen: gerri-
llan sartzen ziren emakume guztiek 
haurdun ez geratzeko neurriak har-
tu behar zituzten, eta, haurdun gera-
tuz gero, abortatu egin behar zuten. 
Salbuespenak ere baziren. Gatazka 
handiagoko eremuetan araua zorrotz 
betetzen zen, eta beste bloke batzuk 
malguagoak ziren. Gero, salbuespe-
nak izaten ziren komandanteen bi-
kotekideen kasuan. Haurdunaldia 
garatzen uzten zieten, nahiz eta gero 
haurrak familiarengana-edo bidali. 

Emakume lesbiana 
asko bortxatzen 

zituzten, emakume izaten 
ikas zezaten, edo, zenbait 

kasutan, ama izatera 
behartzeko”

Alejandra 
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Ekonomialaria, ikertzailea eta uni-

bertsitateko irakaslea lanbidez, 

konpromiso sozial handia eraku-

tsi du, batez ere Kolonbiako mugi-
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herrialdeko bake-prozesuaren hari-

ra, Bakearen Batzordeko kidea izan 

da, eta berak zuzendu du batzorde 

horren barruko genero-taldearen 

jarduna. Ruta Pacífica de las Muje-

res [Emakumeen Bidea Bakearen 

Alde] taldeko kidea da.
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Erreparatu diezaiogun LGBTIQ+ 
kolektiboari. Zer indarkeria mota 
jasan dute gatazkan? 
Eragile armatuek goitik behera kon-
trolatu nahi zituzten lurraldeak, eta 
horren baitan, jakina, ordena moral 
heteropatriarkal bat ezarri nahi zuten 
eta horrek inpaktu handia izan zuen 
LGBTIQ+ pertsonen gainean. Hiru 
indarkeria-modu aurkitu ditugu na-
gusiki: mehatxuak, derrigorrezko le-
kualdatzeak eta sexu-indarkeriak (oso 
nabarmen emakume transen kasuan). 
Sexu-indarkeria hainbat helbururekin 
gauzatu zen. Aipagarria da zentzabidea 
esaten zaiona. Emakume lesbiana asko 
bortxatzen zituzten, emakume izaten 

ikas zezaten, edo, zenbait kasutan, ama 
izatera behartzeko. 

Arlo horretan gizartearen 
konplizitatea nabarmendu duzu. 
Bai. Armatuak komunitateetara iristen 
zirenean, hango jendearengana hurbil-
tzeko modu bat izan zen “garbiketa so-
ziala” esaten zaiona, hau da, mespretxa-
garritzat jotzen dena ezabatu behar zen, 
eta hor tartean zeuden prostituzio-egoe-
ran dauden emakumeak, LGBTIQ+ per-
tsonak, lapurtzat jotzen zirenak, droga-
kontsumitzaileak eta abar. Kolonbiako 
gizarteak bazekien LGTBIQ+ pertsonen 
aurka indarkeria handia gauzatzen zela, 
eta txalotu egiten zuen, baimendu egiten 

zuen. Gizarte gisa begiratu behar dugun 
ispilu nagusietako bat da. 

Paramilitarren eta gerrillen 
artean bereizketarik egin al duzue 
indarkeria LGBTIQ+fobikoan 
ere, emakumeen aurkako sexu-
indarkeriaren kasuan bezala? 
Paramilitarren kasuan, halako indarke-
riek LGTBIQ+ pertsonen deuseztapena 
bilatzen zuten. FARCen kasuan, lehenik 
instrumentalizazioa bilatzen zen, bai-
na baita deuseztapena ere. Eta fronteen 
araberakoa ere bada: fronte tradizional 
zaharretan, 60ko hamarkadan sortuta-
koetan adibidez, mehatxuak izaten zi-
ren: kolektiboko pertsonek alde egitea 
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bilatzen zuten. Pazifikoko fronte berria-
goetan, aldiz, kokainaren kontuarekin-
eta, zuzenean deuseztatzen zituzten. 
Eta, noski, erbestea ere aipatu behar da. 
LGTBIQ+ biktima asko joan ziren erbes-
tera. Hortaz, nire ustez elementu oso 
mingarri baina funtsezko bat daukagu 
hor gizarte moduan. 

Emakumezko gerrillari ohiekin ere 
bildu zarete.
Bai, atal bat eskaini diogu gai horri. Ba-
tetik, emakumeek gerrillarekin bat egi-
teko motibazioak aztertu ditugu. FAR-
Ceko emakumeei buruz estereotipo bat 
nagusitu izan da beti: beren komunita-
tetik bahitu, bortxatu eta abortatzera 
behartutako neskatoak zirela. Jakina, 
izan ziren derrigorrez errekrutatuta-
ko neskatoak, baina ez ziren gehiengoa. 
Estereotipo hori apurtu behar zen, eta 
emakumeak berez onak eta zaintzaileak 
direla dioen rol hori desnaturalizatu. Eta 
horretan sakondu dugu emakumeen be-
ren testigantzen bidez. 

Zergatik egin zuten bat emakumeek 
gerrillarekin? 
Hainbat arrazoirengatik. Batetik, era-
baki politikoz. Hau da, herrialdea eral-
datzeko bide bakarra borroka armatua 
zela uste zuten, eta altxamenduarekin 
bat egiteko erabaki kontzientea hartu 
zuten. Beste batzuek, berriz, etxean jate-
korik ez zutelako bat egin zuten gerrilla-
rekin; batez ere lurraldean bertan zeu-
den emakume nekazarien kasua da hori. 
Horrez gainera, beste emakume batzuek 
sexu-indarkeriari edo familia barruko 
indarkeriari ihes egiteko aukera aurkitu 
zuten gerrillan. 

Gatazkak eta bake-prozesuak zer 
ondorio izan dute gerrillari izandako 
emakumeen gainean?  
Era guztietako ondorioak, noski. Batetik, 

abortatzera derrigortu izanak sekulako 
eragina izan du, gorputzetik beretik ha-
sita. Zenbait emakume zortzi edo bede-
ratzi aldiz behartu zituzten abortatzera, 
oso baldintza kaskarretan. 

Bestalde, emakumeak bizitza zibilera 
itzuli direnean, horrek ere izan du era-
ginik. Askok zaintza-lanen ardura hartu 
behar izan dute, eta bizitza pribatuan 
daude, lidergo politikorako aukerarik 
gabe. Hor talka handia dago. FARCi da-
gozkion hamar kongresistatik bi baino 
ez dira emakumeak, eta hortik behera 
antzeko edo okerrago. 

Iván Duqueren 
agintaldian aritu zarete 
lanean. Ez dizue 
jarduna erraztu.  
Esan daiteke batzordeak 
haize politikoa kontra 
izan duela, [Duqueren] 
gobernua etengabe saiatu 
baita bake-akordioari zile-
gitasuna kentzen. Lanerako 
oinarrizko baliabideak baino ez 
ditugu izan, eta asko nazioartetik jaso 
ditugu. Gainera, une zaila egokitu zitzai-
gun, gatazkak berriro piztu baitziren. 
Baina gure ikerketa-lana, publikoa izan 
arren, eztabaida politikoan presente 
egon arren, aldi berean diskretua zen, 
eta horrek lagundu egin digu, hein ba-
tean. Ez zen erraza izan lekukotasunak 
aurkitzea, baina lortu genuen. Lurral-
deetako taldeak itzel jardun dira: ibaiak 
zeharkatu dituzte eta zaldiz bidaiatu 
dira zazpi orduz komunitateetara iris-
teko. Ez zuten beldurrik, eta hori egun-
dokoa da.

Abuztuan hauteskundeak izan ziren 
Kolonbian, eta aldaketa ekarri dute. 
Uste duzu Gustavo Petroren gobernu 
berria lagungarria izango dela bake-
prozesurako? 

Guk eraldaketa sakonerako gomendio 
batzuk proposatu ditugu. Azken batean, 
batzordean beti erantzun nahi izan dio-
gu galdera berari: zergatik errepikatzen 
da gerra Kolonbian? Aukerak izan diren 
arren –1991ko irekidura demokrati-
koa eta 2016ko bake-akordioa, besteak 
beste–, zergatik ez gara gai izan gerra 
geratzeko? Orduan, gerraren iraunkor-
tasun-faktoreak bilatu nahi ditugu: ho-
riek konpondu ezean, gerra errepikatu-
ko da, eta gure gomendioak oso argiak 
dira zentzu horretan. Hori esanda, go-

bernu berri honek oso ondo hartu 
du batzordearen lana, eta, ez 

hori bakarrik, Petrok bere 
botere-hartze diskurtsoan 
esan zuen batzordearen 
gomendioak zorrotz bai 
zorrotz beteko zituztela. 

Lehen esan duzun 
moduan, zuek lanean ari 

zineten bitartean, gatazka 
berriro piztu da. Beste 

talde armatu batzuekin (ELN, 
adibidez) bake-akordioak lortzea 

izan daiteke hurrengo pausoa? 
Guk proposatu dugun gomendioetako 
bat horrekin lotuta dago, noski, gober-
nuak “bake totala” eta guk “bake handia” 
deitzen dugun horrekin. Horren harira, 
elkarrizketa- eta negoziazio-prozesuak 
abiatu behar dira altxamendu armatuan 
jarraitzen dutenekin, baina ez haiekin 
bakarrik. Gure ustez, mundu guztiarekin 
hitz egin behar da, konnotazio politikoa 
duten altxamenduekin, jakina, baina bai-
ta armak dituzten beste guztiekin ere 
–kriminalitatearekin edo legez kontrako 
errentarekin lotutako talde armatuak, 
adibidez–. Batzuekin eta besteekin ez da 
eskema bera erabiliko, baina ahalegin 
handia egin behar dugu fusilak isilaraz-
teko eta beste eraldaketa sakon batzuk 
gauzatzeko. 

Kolonbiako 
gizarteak bazekien 
LGTBIQ+ pertsonen 

aurka indarkeria handia 
gauzatzen zela, eta 

txalotu egiten 
zuen”


